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‘Ons Onderwijs 
kan niet  
zOndeR 

OndeRzOek’
tekst: Rob Voorwinden  

■ 
Onze wereld verandert continu en dus veranderen onze 

beroepen daarin mee. Volgens Ineke van der Meule, 

directeur Centrum voor Lectoraten en Onderzoek, en Rianne 

Valkenburg, lector Kennistransfer in Productinnovatie, zou dat dé focus 

moeten zijn van hbo-onderzoek. “Daarmee is onderzoek van De Haagse 

Hogeschool niet alleen maatschappelijk relevant voor onze directe 

omgeving, maar ook voor onszelf en onze toekomst.”

“Studenten en docenten zien onderzoek 
vaak als ingewikkeld en saai. Maar dat is 
het niet! Onderzoek maakt dat je nieuws-
gierig bent naar de ontwikkelingen in je 
vakgebied. Wat de veranderingen zijn in 
het verleden en het heden en wat dat kan 
betekenen voor het beroep in de toekomst. 
“Hbo-onderzoek is gericht op verbetering 
en ontwikkeling van de beroepspraktijk. 
Onze onderzoeken hoeven niet theoretisch 
of langjarig te zijn, of alleen maar te lei-
den tot publicaties in wetenschappelijke 
tijdschriften. Het kunnen ook kortere, prak-
tijkgerichte of ontwerpende projecten zijn 
waarvan de resultaten direct getoetst kun-
nen worden in de praktijk.” Aldus Rianne 
Valkenburg, lector Kennistransfer in Pro-
ductinnovatie. Volgens Ineke van der Meu-
le, directeur Centrum voor Lectoraten en 
Onderzoek, veranderen beroepen omdat de 
samenleving zich voortdurend ontwikkelt. 
“Hoe verandert bijvoorbeeld het beroep 
van verzorgenden door de nieuwste tech-
nologische ontwikkelingen of door nieuwe 
inzichten in het vakgebied,” vraagt ze zich 
af. “Juist dit soort kwesties lenen zich bij 
uitstek voor hbo-onderzoek.”

Onderwijsontwikkeling

Valkenburg: “Als het onderzoek zich richt 
op begrijpen van veranderingen in de be-

roepspraktijk, dan zijn de resultaten van 
het onderzoek direct bruikbaar in het on-
derwijs. Hbo-onderzoek geeft daarmee 
richting aan onze onderwijsontwikkeling. 
Als opleidingen en docententeams zich 
buigen over hun vakgebieden, dan kunnen 
ze daar onderzoeksthema’s uit destilleren. 
Door bij die onderzoeken studenten te be-
trekken, creëren academies en opleidingen 
vanzelf een onderzoekcultuur. Bovendien 
zorgen ze voor kennisvermeerdering op 
lange termijn: dat verbetert de kwaliteit 
van ons onderwijs. Alleen op die manier 
kan De Haagse Hogeschool een toekomst-
bestendige en kennisgerichte instelling 
worden en blijven.”

De studenten spelen daarom een belangrij-
ke rol. Van der Meule legt uit dat De Haagse 
haar studenten wil opleiden tot onderzoe-
kende professionals. “Nieuwsgierig zijn, 
flexibel en verantwoordelijkheid kunnen ne-
men voor de ontwikkeling van je vakgebied 
is een basishouding die studenten nodig 
hebben, ongeacht welk beroep ze gaan uit-
oefenen. Niemand weet hoe een beroep er 
over vijftig jaar uitziet: als professional ben 
je mede verantwoordelijk voor het vormge-
ven van je beroep in de toekomst.”

Door studenten direct bij onderzoek te be-
trekken, verandert de traditionele rolver-
deling tussen student en docent. “Op De 
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“de vragen die onderwerp 
van onderzoek zijn, komen 
uit de praktijk”
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Haagse Hogeschool is de docent niet langer 
iemand die tegen studenten praat. Docen-
ten en studenten gaan bij ons samen op pad 
om nieuwe ontwikkelingen te onderzoe-
ken,” aldus Van der Meule. Valkenburg er-
vaart dat studenten die meewerken in der-
gelijk onderzoek vanzelf gemotiveerd raken. 
“Zij zien een scriptie dan niet langer als een 
lap tekst maar als een stukje van een grote 
puzzel die ze aan het oplossen zijn.” 

Samen

Omdat de maatschappij zich voortdurend 
ontwikkelt, veranderen ook de studenten 
die nu aan een opleiding op De Haagse 
beginnen. Zij zijn kritischer, halen hun in-
formatie uit andere bronnen, op ieder mo-
ment van de dag. Dat heeft consequenties 
voor onze manier van lesgeven en voor 
de vorm waarin we onderwijs aanbieden. 
Volgens Valkenburg moeten docenten stu-
denten gaan aanspreken op hun intrinsieke 
motivatie, op hun zelfstandigheid en op 
hun verantwoordelijkheid voor de ontwik-
keling van de samenleving. De lector Ken-
nistransfer in Productinnovatie heeft een 
hekel aan negatieve opmerkingen van do-
centen over het ‘zapgedrag’ van studenten. 
“Als ze zappen, kun je studenten de schuld 
geven. Maar je kunt je ook afvragen of wat 
jij te vertellen hebt en vooral hoe je het 
overbrengt wel interessant genoeg is voor 
de student.” 

Aanvullend stelt Van der Meule dat docen-
ten hun studenten moeten boeien en bin-
den. “Prikkel ze om na te denken, daag ze 
uit, maak ze nieuwsgierig. Op veel Ameri-
kaanse universiteiten werken alle studen-
ten met laptops tijdens colleges. Ze maken 
aantekeningen maar halen direct de laatste 
informatie van internet over het onderwerp 
dat aan de orde is en gaan hierover met de 
docent in debat.” 

Volgens Valkenburg weten ook de huidige 
studenten van De Haagse heel goed waar 
ze informatie vandaan kunnen halen. “Bij 
de opleiding Industrial Design Enginee-
ring maken we heel bewust gebruik van 
openbare informatie, bijvoorbeeld TedX-
filmpjes of colleges van iTunes-universi-
ties. Dat zijn lezingen van professors of 
auteurs. Die filmpjes kan je gebruiken. Je 
rol als docent verandert dan van kennis 
vertellen naar  je studenten leren wat de 
waarde van die vergaarde informatie is, 
wat het betekent voor hun vakgebied en 
wat ze ermee kunnen doen in hun praktijk. 
Je leert ze kritisch te kijken en te reflecte-
ren op de hoeveelheid informatie die ze te 
verwerken krijgen.” 

“Juist nu de maatschappij en de studenten 
veranderen, moeten docenten zich ook ont-
wikkelen: alleen dan kunnen ze als experts 
voor de klas blijven staan. Inhoud en dus 
kennisontwikkeling speelt bij die ontwikke-
ling een steeds grotere rol. Als docent leer 
je de student kritisch te kijken naar (ont-
wikkelingen in) het beroepenveld en de 
samenleving. Daarvoor moeten ze nieuws-
gierig en onderzoekend zijn. Docenten 
zijn een rolmodel voor studenten. In hun 
nieuwe rol mogen ze best toegeven dat ze 
iets nog niet weten, maar aangeven hoe je 
achter een antwoord kunt komen. Zo gaan 
studenten en docenten samen onderzoek 
doen,” aldus Valkenburg.

Oplossingen

Bij het opzetten en uitvoeren van onder-
zoek werken de lectoraten van De Haagse 
intensief samen met spelers uit de beroeps-
praktijk. Dit is logisch, vindt Van der Meule: 
“De vragen die onderwerp van onderzoek 
zijn, komen uit de praktijk. Door samen te 
onderzoeken,  kan de hogeschool gebruik 
maken van de kennis van professionals uit 

bedrijven en organisaties. De onderzoeks-
resultaten kunnen vervolgens direct in de 
praktijk getoetst worden. Nuttig voor aller-
lei organisaties: die willen dan ook steeds 
vaker participeren in ons onderzoek.” 

Hbo-onderzoek is vaak zo ingericht dat 
het niet alleen leidt tot theorievorming 
maar ook tot werkelijke oplossingen. Het 
geeft geen statische beschrijving van de 
praktijk maar richt zich juist op verande-
ring en verbetering daarvan. “Een derge-
lijke aanpak past ook bij de samenleving, 
waarin alles steeds sneller gaat en nieu-
we ontwikkelingen soms over elkaar heen 
buitelen,” stelt Van der Meule. “Denk 
daarbij aan de vergrijzing,  aan de ar-
beidsmarkt die mede daardoor verandert, 
aan de technologie die steeds verder ons 
leven binnendringt, aan internationale 
verhoudingen die zich aan het resetten 
zijn.” Valkenburg: “Ontwikkelingen gaan 
steeds sneller en beïnvloeden elkaar. Nie-
mand weet welke kant het op gaat: ook 
de bedrijven en organisaties die middenin 
dat proces zitten. Zij hebben bij uitstek 
behoefte aan hbo-onderzoek, waarmee 
we verschillende oplossingsrichtingen 
kunnen verkennen, oplossingen kunnen 
ontwerpen, uitproberen en zo nodig bij-

stellen. Hbo-onderzoek levert mensen 
die de handen uit de mouwen steken in 
plaats van plannen blijven maken.”

Open vizier

Nu onderzoek steeds belangrijker wordt 
binnen de hogeschool, wordt het voor zowel 
studenten als docenten meer en meer een 
manier van denken en werken. Dat is nuttig. 
Voor studenten omdat ze leren onderzoeken 
en direct betrokken zijn bij onderzoek. Voor 
docenten omdat ze hun nieuwsgierigheid 
naar veranderingen in hun vakgebied kun-
nen benoemen in onderzoeksthema’s. 

Opleidingen kijken daarbij vooral naar een 
beroep, de academie kijkt meer naar een 
beroepenveld. De multidisciplinaire bui-
tenwereld zorgt voor inzichten op meer 
strategisch niveau: de hogeschool bekijkt 
de samenleving. Beroepen veranderen, ver-
dwijnen en nieuwe beroepen ontstaan. Het 
belangrijkste effect van onderzoek is dat je 
als hogeschool, opleiding, docent en stu-
dent je vizier open houdt en voortdurend 
nieuwsgierig bent naar nieuwe ontwikke-
lingen, vindt Van der Meule. “Onderzoek en 
onderwijs: ze hebben elkaar nodig.” ■

“docenten en studenten 
gaan samen op pad om 

nieuwe ontwikkelingen 
te onderzoeken”


